
خبر کوتاهاخبار
فرمانده ستاد مقابله با کرونا در کلانشهر تهران هشدار داد؛

کرونا در یک قدمی پیک ششم

هشدار مدیرعامل سازمان انتقال خون:

آینده اهدای خون در کشور تلخ است

کلانشهر  در  کرونا  با  مقابله  ستاد  فرمانده 
تهران گفت: اگر پوشش کافی واکسیناسیون انجام 
را  بهداشتی  یا مردم رعایت شیوه نامه های  نشود و 
نادیده بگیرند بی تردید پیک ششم کرونا را پیش رو 

خواهیم داشت.
علیرضا زالیدرباره وضعیت شیوع ویروس کرونا 
در استان تهران اظهار کرد: امروز هفتمین هفته ای 
است که در تهران شرایط با ثبات کرونایی را از نظر 
فوتی ها  و  سرپایی  مراجعان  بستری،  شاخص های 

تجربه می کنیم.
وی افزود: در هفته ای که گذشت )در مقایسه 
با ۱۱ هفته گذشته( پایین ترین آمار مرگ و میر بر 
اثر ابتلاء به کرونا در استان تهران ثبت شده است.

در  کرونا  بیماری  مدیریت  عملیات  فرمانده 
کلانشهر تهران با اشاره به اقبال گسترده تهرانی ها 
نسبت به انجام واکسیناسیون علیه کرونا خاطرنشان 
واکسیناسیون  حداکثری  پوشش  طبیعتاً  کرد: 
جمعیت هدف در برابر کرونا می تواند به کاهش و 

در ادامه قطع زنجیره کووید ۱۹ کمک کند.
ششم  پیک  گیری  شکل  اینکه  بیان  با  زالی 
چنانچه  اگر  داد:  توضیح  است  اختیاری  کرونا 
پوشش کافی واکسیناسیون انجام نشود و یا مردم 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی را نادیده بگیرند بی 
تردید پیک ششم کرونا را پیش رو خواهیم داشت.

بهداشتی  نامه های  شیوه  رعایت  کماکان  وی 
به  اشاره  با  و  دانست  ضروری  کرونا  مهار  برای  را 
کردن  کن  ریشه  در  جامعه  افراد  تک  تک  نقش 
کرونا خواستار واکسیناسیون هرچه سریع تر مردم 

در برابر بیماری کووید ۱۹ شد.
در  کرونا  بیماری  مدیریت  عملیات  فرمانده 
کلانشهر تهران ادامه داد: جلوگیری از شکل گیری 
و  اجتماعی  رفتارهای  درگروی  کرونا  ششم  پیک 

بهداشتی عموم مردم است.
به گفته زالی، دنیا در حال تجربه موج جدید 

بیماری کرونا است.
گیری  شکل  خطر  اینکه  به  اشاره  با  وی 
پیک های جدید در اروپا محتمل است، تاکید کرد: 
در هفته ای که گذشت در نواحی مختلف کشورهای 
چشمگیری  افزایش  کرونا  به  ابتلاء  میزان  اروپایی 
داشته است، بنابراین زمانی که امواج جدید بیماری 

به صورت طغیان ها و یا شبه طغیان شکل می گیرد 
هیچ کشوری از این پاندمی مصون نیست.

در  کرونا  بیماری  مدیریت  عملیات  فرمانده 
مختلف  های  سویه  به  اشاره  با  تهران  کلانشهر 
به طور  داد:  توضیح  درکشور  دلتا  کرونای  ویروس 
کلی واکسن های موجود در جهان نسبت به سویه 
تقریباً  که  شکلی  به  دارند  کمتری  اثربخشی  دلتا 
بین ۱۵ تا ۲۵ درصد میزان اثربخشی واکسن های 
است،  شده  کمتر  جهش ها  این  برابر  در  جهانی 
بخشی  اثر  که  نیست  مفهوم  این  به  موضوع  این 
واکسن ها به طور کلی تحت تأثیر قرار گرفته بلکه 

به میزان کمی کاهش یافته است.

زالی اظهار کرد: تا دیروز در تهران بالغ بر ۱۸ 
میلیون دوز واکسن تزریق شده است که ۱۰ میلیون 
دوز اول و هشت میلیون دوز دوم بوده است بر این 
اساس با واکسیناسیون ۸۶ درصد جمعیت هدف در 
تهران واکسینه شده اند به شکلی که این آمار ۸۵ تا 

۹۰ درصد ما را به ایمنی جمعی می رساند.
گروهی  مورد  در  همچنین  شد:  یادآور  وی 
آمار  کرده اند،  دریافت  را  واکسن  دوز  دو  هر  که 
وضعیت  درباره  زالی  است.  رسیده  درصد   ۷۰ به 
واکسیناسیون در کشور توضیح داد: در کشور ۸۳ 
درصد جمعیت هدف دوز اول را دریافت کرده اند و 

تقریباً ۶۸ درصد نیز فول واکسینه شده اند.
وی با اشاره به پوشش بالای واکسیناسیون و 
استقبال  از مرز ۱۰۰ میلیون واکسیناسیون،  عبور 
چشمگیر  و  خوب  را  واکسیناسیون  از  شهروندان 

توصیف کرد.
زالی با اشاره به اینکه واکسن های تولید داخل 
مثل رازی و فخرا در حال عبور از مراحل نهایی اخد 
در حال حاضر یک  نیز گفت:  توزیع هستند  مجوز 
میلیون و ۱۹۵ هزار عدد از واکسن پاستور به وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تحویل داده شده 
به سبد  نیز  اسپایکوژن  واکسن  و در کنار آن  است 
واکسن های داخلی اضافه شده و مجموعاً قریب ۱۴ 

میلیون دوز واکسن داخلی در حال توزیع است.
در  که  نیست  تردیدی  اینکه  بیان  با  وی 
سالهای آینده همچنان نیاز به دریافت واکسن علیه 
تولیدات  بر  تکیه  با  کرد:  تاکید  دارد  وجود  کرونا 

داخلی می توان نیاز سال های آتی را مرتفع کرد.

کاهش  به  نسبت  هشدار  ضمن  خون  انتقال  سازمان  مدیرعامل 
انتقال خون نیاز به  با بیان اینکه  شاخص های اهدای خون در کشور و 
اعتبارات و دیده شدن در سازمان اداری و استخدامی، مجلس، سازمان 
را اصلاح  فرایندها  اگر  دارد، گفت:  و همراهی رسانه ها  بودجه  و  برنامه 

نکنیم، آینده تلخی در انتظار شاخص های خون کشور است.
انتقال خون، گفت:  پیمان عشقی در نشست خبری سازمان  دکتر 
ثمر  به  انتقال خون  اخیر یکسری حرکت هایی در سازمان  ماه  طی یک 
همیشگی  مشکل  زمستان،  فصل  نزدیک شدن  با  هم  طرفی  از  نشست. 

کمبود خون مطرح شد. همچنین تغییراتی در نظام سلامت ایجاد شد.
ناف  بند  خون  روز  در  گفت:   ناف،  بند  خون  روز  به  اشاره  با  وی 
سازمان  شد.  برگزار  چهارشنبه  روز  که  داشتیم  را  روز  این  گرامیداشت 
همه  اینکه  بر  مبنی  خودش  سازمانی  وظیفه  حسب  خون  انتقال 
سازمان  این  سوی  از  باید  درمانی،  مراکز  نیاز  مورد  خونی  فراورده های 
تامین شود که همیشه هم پیشگام بوده است، اقدام می کنیم. همانطور 
که شاهد بودید هنوز یک ماه از اعلام رسمی کرونا در ایران نگذشته بود 
کرده  آماده  را  کووید  بهبودیافتگان  پلاسمای  خون،  انتقال  سازمان  که 
بود. البته ما تامین کننده هستیم و باید تامین میکردیم، که این کار را 

انجام دادیم.
ایران دو  انتقال خون  اواخر دهه ۸۰ سازمان  داد: در  ادامه  عشقی 
اقدام انجام داد؛ یکی ایجاد بانک خون سلول های بنیادین خون ساز شکل 
که  ایجاد شد. می دانید  ناف هم  بند  بانک خون  و  نام سپاس  به  گرفت 
سازمان  خونساز.   بنیادین  سلول های  پیوند  یعنی  استخوان  مغز  پیوند 
هم در حوزه خون بند ناف و هم خون محیطی وارد شد. در حال حاضر 
حدود ۴۱۵۰ خون بند ناف طی این ۱۰ سال جمع آوری شده که همه 
فرآیندهای تشخیصی و تست های مربوطه روی آن ها انجام شد و حدود 
۲۴ پیوند از این تعداد نمونه نگهداری شده در بانک خون بند ناف سازمان 

انتقال خون ایران مصرف شد که عمده آنها موفقیت آمیز بود.
وی گفت: البته بانک خون بند ناف سازمان انتقال خون ایران، بانک 
برای خودش نگه  را  ناف کسی  بند  این معنا که خون  به  عمومی است. 
نمی داریم. البته بانک خون های خصوصی هم هستند که برای خانواده و 
خود بچه نگهداری می کنند که البته برخی جنبه های علمی آن زیر سوال 
است. در انتقال خون بندناف های جمع آوری شده، در صورت استاندارد 
بودن، برای کسی که ممکن است در کشور نیازمند آن باشد، نگهداری 

شده و به رایگان در اختیار آن بیمار و مرکز درمانی قرار می دهیم.
و  پردازش  و  فرآوری  پذیرش،  آوری،  جمع  اینکه  بیان  با  عشقی 
نگهداری و ذخیره سلول های خون بند ناف در شرایط استاندارد حدود ۱۵ 
تا ۲۰ میلیون هزینه دارد، گفت: اما هیچ  تعرفه ای برایش در نظر گرفته 
نشده است. به هر حال این میزان بودجه مصرف می شود و مجبوریم از 
جاهای دیگر بزنیم، چه بهتر که تعرفه ای در این زمینه در نظر گرفته شود 

و بیمه ها آن را پرداخت کنند و  بخشی از هزینه ها جبران شود.
افتتاح  را  استراتژیک  عمرانی  پروژه  دو  گذشته  ماه  در  افزود:  وی 
را  پایگاه   ۶۹ داریم  که  پایگاهی   ۲۰۰ از  که  کرد  توجه  باید  کردیم. 
خیرین ساختند. دو پایگاهی هم که اخیرا افتتاح شد بالای ۱۰ سال از 
کلنگ زنی اش می گذشت و معلق مانده بود. پروژه ساختمان مرکزی اداره 
کل انتقال خون خراسان رضوی در سن آباد بود که از ۳۵ میلیارد اعتبار 
مورد نیاز فقط ۸ تا ۹ میلیاردش تامین شده بود، اما با تلاش و پیگیری 

تمام دست اندرکاران کار به انجام رسید. پروژه بعدی پروژه اردکان بود.
استراتژیک  انبارهای  داد:  ادامه  خون  انتقال  سازمان  مدیرعامل 
سازمان انتقال خون باید در کشور گسترش یابد. چه سردخانه هایی که 
پلاسما را در آن نگه میداریم، چه کیسه هایی که باید تحت دما نگهداری 
قابل  انباری  نیست که در هر  اینطور  شوند. کیسه های خون و کیت ها 
در  اردکان  انبار  نداریم.  کشور  در  برایشان  کافی  انبار  و  باشد  نگهداری 
باوجود  و  فعالیت  سال  دو  از  بعد  که  است  مطلوبی  و  پایداری  شرایط 
ما،  دارایی  و  تملک  بودجه های  نبودن  و  اعتبارات عمرانی  پرداخت  عدم 
به سرانجام رسید. می دانید که در کشور اعتبارات گرفتن، چانه زنی های 
بود و  انتقال خون در صدای کرونا دفن شده  سنگین لازم دارد. صدای 
حتی یک ریال بودجه کرونا به ما داده نمیشد و می گفتند اعتبار کرونا 
و  تاثیر عجیب  و مصالح  تجهیزات  قیمت  ارز،  است.  مراکز درمانی  برای 
با وجود  و  روزبروز کمتر میشد  ما  انسانی  نیروهای  بود.  غریبی گذاشته 

همه این مشکلات پروژه های ما افتتاح شد.
وی با بیان اینکه انبار اردکان که حدود ۱۸ کانتینر در آن جا میشود 
و یکی از افتخارات سازمان انتقال خون است، گفت: امیدوارم ماه آینده 
مجددا دور هم جمع شویم و آخرین پروژه ای که برای خودم تعهد کرده 
اداره کل هرمزگان  افتتاح ساختمان مرکزی  انجام دهم، یعنی  بودم که 
است، انجام شود. انتقال خون هرمزگان به دلیل مجاورت با دریاهای آزاد 
برای ما بسیار مهم است. این هم پروژه ای است که چندین سال بر زمین 
فضاهای  به  لیتر  هزار   ۳۰ حدود  آن  افتتاح  با  ان شاءالله  که  بود  مانده 
سردخانه ای پلاسمایی کشور افزوده می شود. ما خیلی باید کار کنیم تا در 
این زمینه آسیب پذیر نباشیم و با یک بسته شدن مرز و با یک مانورهای 
دیپلماتیک شیطنت آمیز،  پلاسمای ما قابلیت مصرفش را از دست ندهد، 
فضاهای  اینها  باشد.  ذخیره سازی  قابل  کافی  اندازه  با  ما  لوازم  و  کیت 
استراتژیک ما هستند که باید آنها را گسترش دهیم. سردخانه بندرعباس 

در همین راستا است.
عشقی درباره علل کمبودهای خون در کشور، گفت: باید توجه کرد 
اهدای خون شاخص مشخص دارد و اینکه ذخایر خون چقدر است، مساله 
دیگری است. خون را نمی توان برای مدت بسیار طولانی ذخیره کرد. البته 
خون های نادر و بسیار نادر را می توانیم برای ۲۰ سال ذخیره کنیم، اما 
ورودی  یک  ما  بنابراین  کرد.  هزینه  اینطور  را  کشور  خون های  نمیتوان 
داریم و یک خروجی و یک ذخیره چند روزه. مدتی اعلام میشد که ذخایر 
خون را اعلام نکنید، اما باید مردم و اهداکنندگان در جریان این ذخایر 
باشند و بدانند که وضعیت خون در استان ها به چه صورت است. این به 
صورت یک نقشه در کشور هست و طی چند روز اخیر وضعیت خوب بوده 

و همه جا  سبز بوده است.
وی ادامه داد: باید توجه کرد که از روزی که انتقال خون تشکیل شد 
تا سال ۲۰۱۲، روند رو به افزایشی داشت و از زمان آغاز جنگ تحمیلی، 
جهشی پیدا کرد و به حدود ۶۰ برابر روز اولش رسید که همان عدد ۲۷ 
از سال  این پیک متوقف شد و  از سال ۱۳۸۸ و ۱۳۸۹  بود.  در ۱۰۰۰ 
۱۳۹۵ شروع به افُت کرد. افُتی که همچنان با شیب ثابتی در حال کاهش 

است تا به دوران کرونا رسید.
خون  اهدای  شاخص  شدم،  سازمان  وارد  من  وقتی  افزود:  عشقی 
۲۵.۵ به ازای ۱۰۰۰ نفر بود. دو علت برای این موضوع پیدا کردیم، یکی 
از آن ها توقف پروژه جمع آوری پلاسمای تولیدی بود. ما پلاسماهای ناشی 
از اهدای خون را که مازاد بر مصرف بیمارستانی است که به آن پلاسمای 
بازیافتی می گوییم، برای پالایش و تبدیل به دارو ارسال می کنیم. اکنون 
طی این فرایند ۲۰۰ هزار پلاسما داشتیم. نوع دیگر هم پلاسما فرزیس 
انجام  بین المللی  نمایندگان پالایشگرهای  و  خصوصی  بخش  که  است 
می دهند که در دنیا هم بخش خصوص انجام می دهد. حال انتقال خون 
هم وارد این کار شده بود که باعث شد ۲۳۰ هزار اهدای خون کامل کم 
شود. یعنی فردی که پلاسما اهدا میکرد، دیگر اهدای خون انجام نمی داد. 
این ۲۳۰ هزارتا معادل ۴۲ هزار لیتر پلاسماست که مجموعا طی چهار 
سال ۵ هزار لیتر پلاسما توانسته بودیم، جمع آوری کنیم. ما این  پروژه 

را متوقف کردیم.
وی با بیان اینکه کرونا دنیا را با شوک خونی مواجه کرد، گفت: کره 
و.... همه  فرانسه  ایتالیا،  انگلستان،  امریکا،  افریقا،  ویتنام، چین،  جنوبی، 
دچار مشکل شدند و بسیاری از معافیت های اهدای خون را برداشتند که 
مواجه شد.  پدیده  با همین  ایران هم  بالایی داشت.  برایشان هزینه های 
پیدا  ذخایر خونی  کاهش  درصد  تا ۳۰  بین ۲۰  امرو  منطقه  کشورهای 
کردند، اما با حمایت های مردم در سال ۱۳۹۹ نسبت به سال ۱۳۹۸ به 
طور میانگین ۸ درصد کاهش پیدا کردیم و ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ 
اما  بود  سنگین  بسیار  کرونا  پنجم  پیک  اینکه  علیرغم  داشتیم.  افزایش 
نسبت  درصد   ۷.۶ امسال  ماهه  هفت  در  که   به طوری  داشتیم.  افزایش 
بحبوحه  در  حتی  کشور  در  داشتیم.  رشد  گذشته   سال  ماهه  هفت  به 
گلایه ها، به عنوان مثال در ۴ ماه اول سال، ۲۵ تا ۳۰ درصد رشد اهدای 
خون در خوزستان داشتیم. نباید اعتماد مردم را به انتقال خون به بازی 

گرفت.
عشقی گفت: در دوران کرونا وضعیت ما در منطقه خیلی بهتر بود. 
ما رفرنس بودیم و در این باره در کنفرانس های بین المللی از ایران دلیل 
این موضوع را می پرسند. بنابراین کرونا آنقدرها ما را نزد، اما باز هم اهدای 
ترکیب  که  است  این  دلایل  از  یکی  چرا؟.  است.  کاهش  حال  در  خون 
جمعیتی جوان ما دارد کم می شود. اهداکنندگان بار اول ما طی ۱۰ سال 
اهداکنندگان  سنی  پیک  می دهند.  نشان  را  کاهش  به  رو  روند  گذشته 
تا  به  ۳۶  این سن  اکنون  اما  بود،  تا ۳۵ سال  قبل ۲۵  خون ۱۰ سال 
به  ما  جوان  اهداکنندگان  مدت  این  طی  یعنی  است.  رسیده  سال   ۴۵
هم  افراد  زندگی  سبک  حال  عین  در  نشدند.   بدل  مستمر  اهداکننده 
تفاوت کرده است. فرد برای اهدای خون آمده، اما تاتو و حجامت کرده 
است. ما نمی توانیم از آنها خون دریافت کنیم. من وارد موضوعات فرهنگی 
نمیشوم، اما مطالعه شد و آمار وجود دارد؛ از میان  افرادی که تست های 
تاییدیه مثبت هپاتیت سی داشتند،  ۸.۹ تنها مشکل شان این بوده که 
یکسال گذشته حجامت کردند که در برخی شهرها ۱۸ درصد بوده است. 
اهدای خون  از  یکسال  کرده  که حجامت  را  فردی  موظفیم  ما  بنابراین 

معاف کنیم تا اگر بیماری وجود دارد، خودش را نشان دهد.
وی افزود: از سوی دیگر جوانان مملکت می آیند برای اهدای خون و 
متوجه می شویم که جوان کشور فشار خون دارد، نمی توان دیگر از او خون 
دریافت کرد. بنابراین تغییر ترکیب جمعیتی، سبک زندگی و... باعث شده 
که معافیت های ما بالا باشد. یکی از بالاترین معافیت ها را در منطقه داشته 
در حد کشورهای  ایران  در  اساس هم سلامت خون  بر همین  و  باشیم 
توسعه یافته است. البته ما اقدامات مولکولی هزینه بر انجام نمی دهیم زیرا 
مانند کشورهای توسعه یافته اعتبار نداریم، اما ما با همین دقت ها خون را 
سالم نگه داشتیم و مردم با خیال راحت استفاده می کنند، اما این موضوع 

هم سبب شده کاهش اهدا داشته باشیم.
عشقی گفت: در عین حال کووید که آمد بودجه های کشور به سمت 
کرونا رفت. اوایل سال ۱۳۹۹ حتی به ما ماسک نمی دادند. می گفتند شما 
کادر سلامت نیستید. این درد را به کجا بگوییم. از بودجه کرونا به سازمان 
فیلتردار  برای کیسه های  نگرفت. در عین حال  تعلق  انتقال خون چیزی 
لکوسیت که برای تالاسمی ها استفاده میشود، خودمان پول دادیم و  ۱۰۰ 
میلیارد در این زمینه از وزارت بهداشت طلبکاریم. با این حال ما به خاطر 
با  امیدواریم  نبردیم.  تیغ  زیر  را  تالاسمی  بیماران  و کتاب خون  حساب 

تغییراتی که پیش آمده توجه بیشتری به این حوزه شود.
وی با بیان اینکه ما درآمدهای اختصاصی مان را خرج کیت و کیسه 
کردیم، گفت: مشکل دیگر این بود که همه با افتخار می گویند ما تخت های 
بیمارستانی را گسترش دادیم. چطور ممکن است که بیمارستان بزنند و  
از سال ۱۳۹۵ تاکنون ۳۰ هزار تخت بیمارستانی اضافه  خوشحالیم که 
شده، اما آیا یک تخت برای اهدای خون در کشور اضافه شده است؟. حتی 
از ۲۱۸  به طوری که  یافته است.  ما کاهش  انتقال خون  پایگاه های  آمار 
پایگاه در سال ۱۳۹۸ به  ۱۷۸ پایگاه رسیده بود. تهران ۲۲ پایگاه داشته 
اما اکنون ۱۲ پایگاه دارد. جمع کردن یک پایگاه برای ما مانند قطع کردن 
درخت می ماند. البته ما طی این دوره ۲۰ پایگاه اضافه کردیم. در عین 
حال آیا برای تامین خون این بیمارستان ها برنامه ریزی شد؟. باید توجه 
کرد که برای هر تخت جراحی ۲۱ واحد خون باید تامین شود. برای هر 
تخت انکولوژی و پیوند ۷۶ واحد خون نیاز است. برای زنان ۳۰ واحد خون 

و برای NICU  نیز ۵۶ واحد خون نیاز است.
ایران،  انتقال خون  سازمان  استخدامی های  وضعیت  درباره  عشقی، 
اما  گفت: ۶۰۰۰ ردیف استخدامی داریم که ۴۵۰۰ ردیف اشغال است، 
۲۰۰ ردیف را از ما گرفتند. طی دو سال اخیر ۵۰۰ ردیف شغلی را زنده 

کردیم که یکسال آزمون و یکسال گزینش آن طول کشید و سال ۱۴۰۱ 
نیرو در اختیار ماست. در سه ماهه آخر سال هرطور شده به استان های 
نیرو  اول سال ۱۴۰۱  از  را  دیگر  استان های  و  داد  نیرو خواهیم  محروم 
کردیم.  استفاده   ... و  احمر  نیروهای هلال  از  ما  میان  این  در  می دهیم. 
جالب است در دوران کرونا اعلام شد که حتی بازنشسته ها را می توانید 
به کار گیرید، اما به سازمان انتقال خون گفتند شما که دانشگاه نیستید. 
اهدای  و حالا می گویند چرا  ماندند  در  دلسوز پشت  بازنشستگان  لشگر 

خون دارد کم می شود.
از نمایندگان مجلس که  با تشکر  عشقی گفت: در زمینه اعتبارات 
فراکسیون  تا  پیگیرند  هفته  این  در  چیست،  خون  انتقال  شدند  متوجه 
تاریخ  در  بار  اولین  برای  همچنین  شود.  ایجاد  مجلس  در  خون  انتقال 
بودجه  در  را  خون  انتقال  درآمد  گذشته  سال  در  ایران  خون  انتقال 
۱۴۰۰ اختصاصی کردند. اگر بخواهم بگویم که نمایندگان از چه طریقی 
چه  وقت  بودجه  و  برنامه  سازمان  و  کردند  اختصاصی  را  درآمدمان 
شیطنت هایی جلوی انتقال خون این ایران انجام داد، یک فیلم گانگستری 
می شود. وقتی که درامدمان اختصاصی شد، سازمان برنامه و بودجه  وقت 
اعلام کرد که از جای دیگری از شما کم می کنیم و کم کردند و ۱۵۵ 
میلیارد تومان درآمد عمومی ما را کم کردند. امسال ان شاءالله این اتفاق 

نخواهد افتاد و حتی مکاتبه کردیم که این حق را به ما برگردانند.
شناخت  جهت  را  سازمان  عمومی  روابط  ما  اینکه  بیان  با  عشقی 
بیشتر مردم قوی تر و فعال تر کردیم، گفت: انتفال خون بدون بال فرهنگی 
و اجتماعی پیش نمی رود. برای این کار درخواست ایجاد معاونت با اداره 
کل کردیم، اما سازمان اداری و استخدامی مخالفت کرد. هرطور شده باید 

این اقدام را راه بیندازیم.
وی با بیان اینکه یکی از افتخارات ما داشتن بانک خون نادر است، 
گفت: بیماران تالاسمی مصرف کننده مزمن خون، مقاومت پیدا می کند و 
این گروه های فرعی برایش مهم است، این بیمار می گوید قبلا سه واحد 
خون به من می رسید اما اکنون باید دو واحد دو واحد بگیرم و از کار و 
زندگی می افتم. دل ما میسوزد. زیرا این خون ها با فراخوان تلفنی اهدا 
می شود و گاهی هم مشکلاتی در این راستا ایجاد می شود. حال برای این 
خون ها هزینه های بالایی هم انجام می شود و گاهی یک کیسه خون ۱۳ 
میلیون تومان برای ما درمی آید. در حالیکه ما ۶۰ هزار تومان بابت خون 
فیلتردار دریافت می کنیم. البته مهم  این است که  تامین شود. بنابراین 
اگر تمام این فرایندها را اصلاح نکنیم، آینده تلخی در انتظار شاخص های 

خون کشور است.
عشقی تاکید کرد: شاخص ها رو به کاهش است و ما نیاز به اعتبارات 
و دیده شدن در سازمان اداری و استخدامی و مجلس و سازمان برنامه 
انتقال خون جز رسانه  نیاز به همراهی رسانه ها داریم.  و بودجه داریم. 

چیز دیگری ندارد.
مانند سن  ها  معافیت  برخی  بازبینی  از  جدای  ما  البته  گفت:  وی 
اهداکنندگان، خروج برخی داروها، اقدامات دیگری هم کردیم. در زمینه 
اهدای افراد اتباع غیر ایرانی که کد ثابت حضور در ایران دارند، تسهیلاتی 
فراهم کردیم. اقدام دیگر به کارگیری کیسه خون کودکان بود که کیسه 

های ۱۰۰ سی سی است، ایجاد کردیم.
بهبودیافتگان  آوری پلاسمای  درباره جمع  به سوالی  پاسخ  در  وی 
کرونا، گفت: ما همچنان  آمادگی جمع آوری پلاسمای بهبودیافتگان را 
داریم.  باید توجه کرد که انتقال خون ایران در این زمینه توانمندترین 
کشور است و این را نشان داد و حدود ۱۶ هزار واحد تامین و ۱۲ هزار 

واحد توزیع کرد. منتها با این پلاسما برخورد غیرعلمی شد.
وی گفت: کووید درمان قطعی ندارد. همه داروها اعم از رمدسیویر، 
فاویپیراویر و... بار مطالعات تائیدکننده آنها و رد کننده آنها مساوی است. 
درباره پلاسما هم همینطور است. اما متاسفانه دارو درمانی رمدسیویر  و 
اما  در  با کار برده شود،  باید  ابتلا  اول  همچنین پلاسما برای چند روز 
گایدلاین کشوری پلاسما در سطح رمدسیویر مطرح نشد و در عین حال 
به صورت علمی هم استفاده نمیشد. در عین حال یک ریال هزینه پلاسما 
کشوری،  واکسیناسیون  با  دیگر  اکنون  البته  ندادند.  خون  انتقال  به  را 
تشویقی برای این موضوع نیست. البته اگر روزی وزارت بهداشت یا مراکز 

درمانی درخواست کنند، تامین می کنیم.
عشقی اظهار کرد: سیاست های سازمان انتقال خون ایران باید به 
مردم  بین  باید  که  معنا  این  با  رود.  سیار  های  فعالیت  گسترش  سمت 
رفته و خون بگیریم، اما این نیاز به لجستیک قوی و سامانه های سیار 

استاندارد دارد.
وی درباره پالایشگاه پلاسما نیز گفت: ما در جمع آوری پلاسما به 
در  دارو  تولید  برای  را  پلاسماهایمان  اما  نداریم،  فعالیتی  تولیدی  روش 
اختیار پالایشگاه ها قرار می دهیم. امیدوارم روزی بالاخره عزم ملی ایجاد 
شود تا پالایشگاه پلاسما در ایران ایجاد شود. حدود یک تا ۱.۵ میلیون 
لیتر پلاسما باید به دارو بدل شود، تا نیازهای کشور برطرف شود. در عین 
حال پالایشگاه هم در ایران نداریم. در زمینه سابقه پالایشگاه هم که وارد 
مسیر حقوقی شده است. وزارت بهداشت درخواست فسخ قرارداد را داده و 
سازمان خصوصی سازی هم ابلاغ کرده که وارد پروسه حقوقی شده است.

رئیس جمهور:
ممنوعیت تردد شبانه  لغو شود

از  آمد  و  رفت  کنترل  در  جدیت  رئیسی 
و  دانست  اهمیت  حائز  را  مرز های کشور  طریق 
و  بهداشت  وزارت  و  وزارت کشور  داشت:  اظهار 
درمان وظیفه دارند با حساسیت و جدیت، تردد 
با  از مرز ها را کنترل کنند. رئیس جمهور  افراد 
قدردانی از همراهی و همکاری مردم با متولیان 
و  بزرگ  اقدامات  داشت:  اظهار  کرونا  با  مقابله 
و  واکسیناسیون عمومی  راستای  ارزشمندی در 
اما  انجام شده،  صیانت از جان و سلامت مردم، 
همچنان رعایت شیوه نامه های بهداشتی ضروری 
سستی  و  انگاری  عادی  هرگونه  از  باید  و  است 
کرد.  پرهیز  بهداشتی  نامه های  شیوه  رعایت  در 
ستاد  جلسه  در  شنبه  روز  رئیسی  ابراهیم  سید 
ملی مقابله با کرونا با گرامیداشت هفته بسیج و 
اندکاران مقابله  از روحیه بسیجی دست  تجلیل 
و  بهداشت  کادر  داشت:  اظهار  کرونا،  بیماری  با 
درمان و همه دست اندرکاران با روحیه جهادی 
و بسیجی در خط مقدم مقابله با بیماری کرونا 
و  حفظ  با  و  هستند  فداکاری  و  ایثار  مشغول 
غلبه  مشکلات  بر  می توان  روحیه  این  تقویت 
کرد. رئیس جمهور افزود: دغدغه و اولویت اصلی 
مسیر  این  و  است  مردم  جان  از  صیانت  دولت، 
ادامه  قوت  با  مطلوب  شرایط  به  رسیدن  تا  را 
خواهیم داد.رئیسی جدیت در کنترل رفت و آمد 
از طریق مرز های کشور را حائز اهمیت دانست 
و اظهار داشت: وزارت کشور و وزارت بهداشت و 
درمان وظیفه دارند با حساسیت و جدیت، تردد 
جمهور  رئیس  کنند.  کنترل  را  مرز ها  از  افراد 
هوشمند  کنترل های  اعمال  تداوم  بر  تأکید  با 
به  گفت:  کرونا،  بیماری  کنترل  در  آن  تاثیر  و 
هر میزان که ابعاد و حجم کنترل های هوشمند 
غیر  محدودیت های  می توان  می یابد،  افزایش 
با  کرد:  تأکید  رئیسی  داد.  کاهش  را  هوشمند 
توجه به واکسیناسیون عمومی، ممنوعیت تردد 

شبانه در شهر ها لغو شود.

 غلظت آلاینده های هوا در تهران 
۶ برابر استاندارد!

اکنون وارد شرایط اضطرار شده ایم و طبق 
دستورالعمل در این زمان باید دورکاری و کاهش 

ساعت کار کارمندان در دستور کار قرار گیرد.
مانند  حساس  گروه های  گفت:  شاهسونی 
سالمندان، بیماران تنفسی و قلبی، زنان باردار و 
کودکان تا حد امکان در سطح شهر تردد نکنند.  
و  هوا  سلامت  گروه  رئیس  شاهسونی،  عباس 
وزارت  کار  و  محیط  سلامت  مرکز  اقلیم  تغییر 
بهداشت با بیان اینکه ۱۶ ایستگاه در تهران در 
وضعیت »ناسالم برای همه گروه ها« قرار دارند، 
گفت: این مناطق با شاخص بالای ۱۵۰ هستند؛ 
در منطقه ۲ شدیدترین وضعیت آلودگی را شاهد 
هستیم و کیفیت هوا در این منطقه بسیار ناسالم 
جدی  معضل  به  هوا  آلودگی  افزود:  او  است. 
منظور  همین  به  است.  شده  تبدیل  پایتخت 
کارگروه شرایط اضطرار استان تهران باید نسبت 
گفت:  شاهسونی  کند.  اقدام  عاجل  تصمیم  به 
برخی  در   PM  ۲.۵ ذرات  آلاینده های  غلظت 
جهانی  سازمان  رهنمود  برابر   ۶ تهران  مناطق 
بهداشت برای مواجهه روزانه است.او ادامه داد: بر 
بهداشت  رهنمود سازمان جهانی  آخرین  اساس 
 ۱۵ PM ۲.۵ میزان مواجه روزانه با آلاینده های
میکروگرم در متر مکعب است و در برخی نقاط 
تهران غلظت ذرات بین ۹۰ تا ۱۰۰ میکروگرم در 
متر مکعب یعنی حداقل ۶ برابر رهنمود سازمان 
گروه  رئیس  است.  مجاز  و حد  بهداشت  جهانی 
سلامت هوا بیان کرد: کمیته اضطرار هوا استان 
تهران با توجه به شرایط آلودگی هوا باید قاطعانه 
اضطرار  شرایط  وارد  اکنون  کند.  گیری  تصمیم 
باید  زمان  این  در  دستورالعمل  و طبق  شده ایم 
در  کارمندان  کار  ساعت  کاهش  و  دورکاری 
دستور کار قرار گیرد.شاهسونی با اشاره به اینکه 
بیماران  سالمندان،  همچون  حساس  گروه های 
تنفسی و قلبی، زنان باردار و کودکان تا حد امکان 
از  ورزشکاران  افزود:  نکنند،  تردد  شهر  سطح  در 
ورزش در فضای باز پرهیز کرده و افرادی که در 
محل کار حاضر می شوند، کمتر در فضای باز حضور 

داشته باشند.

در پی تاکید رییس جمهور اعلام شد
 لغو منع تردد شبانه به 
محض ابلاغ به پلیس

به دنبال اعلام رییس جمهوری در مورد لغو 
رییس  جانشین  شبانه،  تردد  منع  طرح  اجرای 
پلیس راهور ناجا اعلام کرد که اجرای این طرح 
به محض ابلاغ متوقف خواهد شد.سرانجام پس 
در  جمهور  رییس  فراوان،  قوس های  و  کش  از 
جلسه امروز ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید کرد 
که »با توجه به واکسیناسیون عمومی، ممنوعیت 
این  پی  در  شود.«  لغو  شهرها  در  شبانه  تردد 
تاکید و دستور رییس جمهور، زمان و نحوه لغو 
تشدید  پی  در  و  گذشته  سال  از  که  طرح  این 
شیوع کرونا در سراسر کشور اجرا شد، موضوعی 
در  شد.   جویا  راهور  پلیس  از  خبرنگار  که  بود 
حسینی،  تیمور  سید  سردار  نیز  راستا  همین 
جانشین رییس پلیس راهور ناجا در گفت وگو با 
ایسنا، درباره اجرای طرح منع تردد شبانه گفت:  
لغو اجرای طرح منع تردد شبانه به محض ابلاغ 
به پلیس لغو خواهد شد. ما در این طرح مجری 
مصوبات ستادملی مقابله با کرونا بودیم و بدیهی 
است که اگر توقف اجرای آن به پلیس ابلاغ شود، 

اجرای آن متوقف خواهد شد.
آن  اساس  بر  که  شبانه  تردد  منع  طرح 
تردد خودروها در تمامی شهرهای کشور اعم از 
شهرهای قرمز، نارنجی، زرد و آبی  کرونایی را از 
ساعت ۲۲ تا ۳بامداد ممنوع کرده بود، همزمان 
با اوج گیری کرونا در سال ۱۳۹۹ اجرا شد. تداوم 
اجرای این طرح در ماه های اخیر و به خصوص 
عادی سازی  و  دورکاری ها  لغو  اعلام  از  پس 
که  داشت  دنبال  به  بسیاری  انتقادات  فعالیت ها 
فرمانده  انتقاد  به  می توان  موارد  این  جمله  از 
عملیات مقابله با کرونا در تهران و روسای پلیس 
اجرای  تداوم  اشاره کرد که  ناجا  و  تهران  راهور 

این طرح را بی اثر توصیف کرده بودند.

وقایع شمیران را ورق بزن؛
صد و یکمین شماره مجله چند 

رسانه ای »وقایع شمیران« منتشر شد
یک  منطقه  شهرداری  عمومی  روابط  مدیر 
انتشار صد و یکمین شماره مجله چند  از  تهران 
ماه  آبان  اول  نیمه  شمیران«،  »وقایع  رسانه ای 
۱۴۰۰ در ۲۴ صفحه از سوی اداره روابط عمومی 

این منطقه خبر داد.
با  پارسیان  رضا  محمد  امتیاز؛  گزارش   به 
اشاره به این مطلب گفت: این مجله چند رسانه ای 
ارتباطات  ارتقاء سطح  برای  ایجاد فرصتی  با هدف 
شهروندی با مدیریت شهری شمال تهران با انتشار 
مطالب متنوع به صورت آنلاین منتشر و با قابلیت 
از  پادکست  و  ویدئو  صوت،  عکس،  متن،  نمایش 
طریق تلفن همراه، تبلت، رایانه و سایر دستگاه های 
دیجیتال قابل مشاهده و تورّق است. پارسیان افزود: 
این شماره نشریه به مطالبی از جمله  تکریم و معارفه 
شهردار منطقه یک، یادداشت حمید رضا حاجوی 
اولویت بندی کار  شهردار منطقه یک در خصوص 
ویژه های منطقه در دوره جدید مدیریت شهری، 
سومین گردهمایی سازندگان و طراحان منطقه یک، 
شمیران در ماهی که گذشت، رویدادهای مدیریت 
شهری، محله ما با محله جماران، باغ خسرو شاهی 
 ... و  بارش  برای فصل  آمادگی  در شمیران گشت، 
پرداخته است. گفتنی است؛ مخاطبان ارجمند برای 
.Region۱ دسترسی به آرشیو این مجله به آدرس
برای  و   Tehran.ir/VaghayeShemiran
مشاهده هفدهمین شماره »وقایع شمیران« به آدرس 
زیر مراجعه و مطالب را با یک کلیک ساده بخوانید و 
بشنوید. پس فرصت مطلع شدن »وقایع شمیران« را 

به آسانی از دست ندهید.

به میزبانی منطقه ۱۲ پایتخت صورت گرفت:
اولین گردهمایی مسؤولان کمیته های 

مینی فوتبال کشور
شهردار منطقه ۱۲ از برگزاری اولین گردهمایی 
مسؤولان کمیته های مینی فوتبال استان ها و مناطق 

آزاد سراسر کشور در این منطقه خبر داد.
 به گزارش امتیاز، اولین گردهمایی مسؤولان 
افشین  حضور  با  کشور  مینی فوتبال  کمیته های 
ملایی، رئیس فدراسیون ورزش های همگانی، کریم 
مقدم، رئیس انجمن مینی فوتبال ایران، امیر یزدی، 
شهردار منطقه، معاونان شهرداری منطقه، رؤسای 
کمیته های مینی فوتبال استان های ایران و اصحاب 
رسانه در سالن آمفی تئاتر شهرداری منطقه ۱۲ برگزار 
شد.  در این مراسم، نخست مقدم با یادآوری این 
مطلب که یک سال از شروع کار انجمن مینی فوتبال 
می گذرد، رشته مینی فوتبال را پایه فوتبال خواند و 
گفت: فدراسیون جهانی مینی فوتبال، فوتبال ۵ به ۵ 
تا ۸ به ۸ را زیرمجموعه خود قرار داد تا فرصتی برای 
کسانی که به دلیل ناتوانی های جسمی، توان حضور 
در فوتبال ۱۱ به ۱۱ را ندارند، فراهم شود.  وی از 
برگزاری مسابقات در این رشته در رده های نونهالان، 
جوانان و بزرگسالان در ۲۱ استان کشور خبر داد و 
افزود: اولین مسابقات منظم بانوان هم در تهران به 
همت شهرداری منطقه ۱۲ تهران برگزار می شود.  

ملایی نیز ضمن ابراز گلایه مندی از کم تحرکی در 
جامعه ایران، هدف اصلی توسعه رشته مینی فوتبال 
را همگانی کردن ورزش در همه شهرستان  های ایران 
بیان کرد و با تأکید بر افزایش نشاط اجتماعی در 
سیاست گذاری های فدراسیون ورزش های همگانی 
پیش  پزشکی،  فدراسیون  آمار  اساس  بر  گفت: 
میلیونی  جمعیت ۸۵  از  میلیون  تنها ۳  کرونا  از 
کشورمان ورزش می کردند و این آمار ناامیدکننده 
است. با رشد رشته هایی نظیر مینی فوتبال، نشاط 
و امید به جامعه تزریق می شود و من از همه مردم 
می خواهم به این رشته نگاه ویژه ای داشته باشند.  
وی ضمن تقدیر از میزبانی شایسته منطقه ۱۲ و 
برگزاری شایان تقدیر مسابقات مینی فوتبال بانوان 
شهر تهران ابراز امیدواری کرد، این رشته بتواند با 
توجه به ظرفیت بالای آن در همه شهرهای کشور 

گسترش پیدا کند.

شهردار منطقه ۱۱ تهران:
موفقیت در اجرای کارها در گرو 
تبیین فرهنگ و تفکر بسیجی است

در نشست هماهنگی اجرای فرآیند طرح » 
تحول در نگهداشت شهر » که صبح امروز در محل 
سطح  ارتقای  شد؛  برگزار   ۱۱ منطقه  شهرداری 
گیری حداکثری  کار  به  و  به شهروندان  خدمات 

ظرفیت پیمانکاران مورد توجه قرار گرفت.
به گزارش امتیاز، نشست هماهنگی اجرای 
ترین  مهم  که  شهر«  نگهداشت  در  »تحول  طرح 
مأموریت مدیریت شهری دوره جدید در شهر تهران 
است؛ با حضور سید محمد موسوی شهردار منطقه 
۱۱،  یار محمدی مدیر طرح نگهداشت شهر و جمعی 
از مدیران شهری برگزار و طی آن فرآیند اجرای این 
طرح در بخش مرکزی شهر تهران مورد بررسی قرار 
گرفت. در این نشست سید محمد موسوی شهردار 
منطقه ۱۱ تهران ضمن تبریک فرا رسیدن هفته 
بسیج، موفقیت اجرای طرح را در گرو تبیین فرهنگ 
تمام  و  این طرح  در  و گفت:  کرد  عنوان  بسیجی 
کارهای مد نظر که قرار است انجام دهیم؛ اگر با نگاه 
بسیجی جلو برویم موفقیت حتمی است. بسیجی 
اجرای طرح  در  این  بنابر  نبودن.  تفاوت  بی  یعنی 
»تحول در نگهداشت شهر« نیز با همین تفکر باید 
نسبت به تمام امورات شهری احساس وظیفه کنیم 
و موضوعات شهری را ببینیم. شهردار منطقه ۱۱  
ضمن تأکید بر توجه به قشر کارگر و پرهیز از فشار 
اجرای طرح خواست  مسئولین  از  آنان،  به  اضافی 
نظارت ها استمرار یافته و هدف گذاری و کنترل 
و ارزیابی به صورت مستمر انجام شود. در ادامه یار 
محمدی مدیر اجرای طرح تحول در نگهداشت شهر 
ارزیابی  نخستین  طرح  این  در  گفت:  باره  این  در 
رسمی مدیریت شهری جدید که موجب تصمیم 
سازی و تعیین رویکرد آینده در شهر تهران خواهد 
اهمیت است.  انجام می شود که بسیار حائز  شد؛ 
با بیان این که طرح تحول نگهداشت  یارمحمدی 
جدید  شهری  مدیریت  مأموریت  ترین  مهم  شهر 
شهر تهران است؛ افزود: اهداف این طرح که اجرای 
مناطق شهر  تمام  ماهه در  برای یک دوره دو  آن 
تهران آغاز شده؛ آراستگی شهر، افزایش رضایتمندی 
شهروندان، ارتقای سطح خدمات به شهروندان و به 

کارگیری حداکثری ظرفیت پیمانکاران است. 
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